
מכון אהבת אמת - המרכז להעמקת ערכי אהבת הזולת
ע"ש ר' צבי יהודה דומוביץ ז"ל - רח' אבן עזרא 2 ירושלים 9242402
paypal: ahavemet@012.net.il :טל: 02-5671812 פקס: 077-7671812 דוא"ל

ליקוט ועריכה: יצחק בן אהרן
כל הזכויות שמורות למכון אהבת אמת
אסור להעתיק, לצלם ולהדפיס בלי רשות בכתב

שבת קודש ט טבת תשע"ז: הדלקת נרות: ירושלים 4:15 תל-אביב: 4:29 חיפה: 4:18 מוצאי שבת: ירושלים: 5:31 תל-אביב: 5:32 חיפה: 5:30 ר"ת: 6:08

בצנעה,  יוכיחנו  הזולת,  מוכיח  אם 
שלא להלבין פניו ברבים !

נלמד מהפסוק: "ולא יכל יוסף להתאפק לכל הניצבים 
עליו"... (פרק מה-א)

וכתב רש"י: "לא היה יכול לסבול שיהיו מצרים נצבים עליו ושומעין 
שאחיו מתביישין בהוודעו להם". יתר על כן מובא במדרש: אמר רב 
שמואל בר נחמן, לסכנה גדולה ירד יוסף, שאם הרגוהו אחיו, אין בריה 
בעולם מכירו. ולמה אמר "הוציאו כל איש מעלי"? אלא כך אמר יוסף 

בלבו: מוטב שאהרג ולא אבייש את אחי בפני המצרים. (תנחומא)

כתב רבי יהודה החסיד ז"ל (בספר חסידים - נד): "איזוהי רציחה שאינה 

ניכרת לעינים, והעונש גדול מאוד והעבירה קלה וחמורה היא למעלה? 
הוא הבושה - המבייש פני חברו ברבים או מצערו בפני מי שמתבייש 

ומצטער, שאילו היה הורגו היה מקבל מיתה, כדי שלא יהיה מתבייש".

לו  נח  מדוע  י.):  סוטה  (בחידושי אגדות  זצ"ל  מבאר המהר"ל מפראג 

לאדם להפיל עצמו לכבשן האש מאשר להלבין פני חברו ברבים? משום 
שאף כי כבשן האש הוא כליון גמור ואינו דומה להריגה וסקילה שאינם 

כליון גמור שנשאר דבר ממנו, אבל כבשן האש כל עצמות האדם נפסדים, 
מכל מקום אין הפסד גדול כל כך כמו ההפסד של מי שמלבין צלם האדם.

וכל כך למה? משום שהמלבין פני חברו, הרי הצלם של האדם שהוא 

דבר אלוקי נבדל ככתוב "כי בצלם אלוקים עשה את האדם", הוא מקבל 
הפסד, והפסד זה אינו טבעי ושלא כמו בכבשן האש שמפסיד אמנם את 
גוף האדם ועצמותיו, אך אינו פועל בצלם אלוקים. ואילו המלבין פני 
חברו מפסיד ומבטל צלם אלוקים. ומפני זה עונשו חמור כל כך שאין לו 

חלק לעולם הבא, שהוא גם כן אינו טבעי גשמי.

הגאון רבי משה פיינשטיין זצ"ל מתריע (בספרו דרש משה) על הנוהג 

הנפסד שאנשים נקבצים בפרהסיה ועושים ליצנות מאדם מסויים ברבים, 
ואומרים שכוונתם לטובה להראות לעם איך שמעשה רע מגונה הוא, 
ומלבד שהוא טעות גמור וכו' ואף אם היה איזושהי תועלת, מי התיר 
להם לשפוך דמו של חברו, שהלבנת פנים הוא כשופך דם, בשביל איזה 

תועלת קטנה, והתורה אומרת הוכח תוכיח ולא תשא עליו חטא...
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לנטור  שלא  נשגבה  מעלה 
טובה  להשיב  ואף  לו,  למרעים 

תחת רעה !
נלמד מהפסוק: "ועתה אל תעצבו ואל 
כי  אותי...  מכרתם  כי  בעיניכם  יחר 

למחיה שלחני אלקים"... (פרק מה-ה)
נמצאנו למדים מעלתו המופלאה והנשגבה של יוסף 
לבור  שהשליכוהו  לאחיו  שמחל  די  לא  אשר  הצדיק, 
נחשים ועקרבים ואחר כך מכרוהו לעבד, אלא אדרבה, 
עוד ניחמם ועודד את רוחם ודיבר על ליבם כי מעשיהם 
גרמו לו ולהם טובה גדולה! ובזה הבהיר להם כי זכאים 

הם ולכן גלגל הקב"ה זכות על ידם.

ידועים דברי חז"ל על מעלתו הנשגבה של המעביר 
על מדותיו ש"מעבירין לו על כל פשעיו". לאור זאת 
שער  ח"א  (שמירת הלשון  בספרו  החפץ חיים  כותב 

התבונה פ"ח) את הדברים הבאים:

"כשיתבונן האדם במעשיו תמיד וידע כי גם הוא 
יהיה  בוודאי  הנורא,  מהעונש  הדין  ביום  ינקה  לא 
סבלן  להיות  זו  מדה  ברוב שמחה  עצמו  על  מקבל 
ומעביר על מדותיו תמיד, תמורת עונשין הקשים וכו'. 
כי אפילו אם לא היו מוחלין לו בשביל זה על עבירה 
אחת בשלימות אלא רק להקל עונשו, גם כן כדאי 

הוא לו.

"וכל שכן אם מוחלים לו בשלימות עבירה אחת, 
ועל אחת כמה וכמה בזה שידוע לנו שמוחלין לו עבור 
זה על כל עבירות שיש לו, ואפילו לאותן הנקראים 
בשם "פשע". רק שיזהר מכאן ולהבא שלא לעשותם. 
וכמו שאמרו חז"ל כל המעביר על מדותיו... למי נושא 

עוון למי שעובר על פשע".

(בספרו  זצ"ל  יהודה לייב חסמן  רבי  הגה"צ  ותמה 
זו,  "סגולה"  להבין  אפשר  היאך  ח"ב):   - יהל  אור 
שיתרפא אדם מכל פשעיו רק על ידי זה שעובר על 
מדותיו? והרי פשעים הם עוד יותר חמורים מחטאים 

כנודע.

זו  שסגולה  מעידים  חז"ל  זאת  בכל  אם  ואולם, 
בדוקה ואמיתית היא, הרי שיש לפנינו עצה נפלאה 
זה שנעביר על  ידי  על  ה' מעלינו  להסיר חרון אף 
על  זאת, משום שהמעביר  להבין  והסברא  מדותינו. 
ומכיר מגרעותיו וחטאיו  מדותיו הריהו שפל בעיניו 

וממילא קרוב הוא לשוב בתשובה.

הגר"י  בפני  רוחו,  בסערת  פלוני,  פעם  כשהתאונן 
פגע  ששכינו  חמור  מפגע  על  שליט"א,  זילברשטיין 
של  המאלפים  בדבריו  יצחק  רבי  אותו  "הרגיע"  בו, 
הספר ברית עולם (שנתחבר ע"י תלמיד הרמח"ל ז"ל) 
רובץ  שונאך  חמור  תראה  "כי  הפסוק  על  בפירושו 
עמו"  תעזוב  עזוב  לו,  מעזוב  וחדלת  משאו,  תחת 

(שמות כג-ה)

את לשון הפסוק תירגם אונקלוס כך: "ארית חזי 
חמרא דסנאך רביע תחות טוענה ותתמנע מלמשבק 
לה, משבק תשבוק מה דבליבך עלוהי ותפרק עמה".

ומפרש הברית עולם: נזכר העזר בלשון עזיבה, שהרי 
נזדמן לו ממנו יתברך הפגע הזה דרך נסיון, לראות 
אם יעזוב את שנאת חברו, למען אהבת בוראו... ואם 
הוא עושה כך (שמבליג ומתגבר על יצרו) מה שכרו? 
לו  שיש  הטענות  כל  עוזב  השי"ת  שגם  הוא  שכרו 
כנגדו מפני עוונותיו, כי אין אדם צדיק בארץ אשר 
יעשה טוב ולא יחטא, וכשם שהוא עוזב כל הטענות 
שיש לו בלבו כנגד חברו, כך השי"ת עוזב כל הטענות 

שיש לו כנגדו, ומתכפרים לו כל עוונותיו.



להסיר מדת הכעס ולנהוג בנחת עם הזולת!
נלמד מהפסוק: "ידבר נא עבדך דבר באזני אדוני ואל יחר אפך בעבדך" (פרק 

מד-יח)
נשאלת השאלה: לשם מה הוצרך יהודה לבקש "ואל יחר אפך"? אלא מפרש הכלי יקר משום שכך 
טבעו של כעס, שמביא לידי טעות. לכך הקדים יהודה לבקש מיוסף שלא יכעס, כדי שיכנסו דבריו 
הנוכחים וטענותיו ההגיוניות באוזניו. שכן אם יכעס, יגרום על ידי כך שלא יבין ולא יקבל טענותיו, 

אף אם טובים ונכוחים הם ולא יוכל לשפוט בצדק.

הרמב"ם (בפ"ב מדעות ה"ג) כתב שאף שבכל המדות יש לילך בדרך האמצעית, אבל הכעס מדה 
רעה היא עד למאד וראוי לאדם שיתרחק ממנה עד הקצה האחר וילמד עצמו שלא יכעוס ואפילו 
על דבר שראוי לכעוס עליו. ואם רצה להטיל אימה על בניו ובני ביתו, או על הציבור, אם הוא 
פרנס, ורצה לכעוס עליהם כדי שיחזרו למוטב, יראה עצמו בפניהם שהוא כועס כדי לייסרם ותהיה 

דעתו מיושבת בינו לבין עצמו כאדם שהוא מדמה כעס בשעת כעסו והוא אינו כועס...

יהודים מהמקום  ליווהו שני  ישראל  עולא לארץ  כב.) שכאשר עלה  (נדרים  מסופר בגמרא 
חוזאי. לפתע קם אחד על חברו והרגו. כשהגיע עולא לארץ ישראל והציע ספק הלכתי לפני רבי 
יוחנן בנוגע למעשה זה, תמה רבי יוחנן: אך יתכן שבארץ ישראל יגבר כל כך כעסו של אדם 
עד שיהרוג לרעהו? אמר לו עולא: המעשה אירע בתחום של חוץ לארץ, ועדיין לא הגענו לתחום 

של ארץ ישראל.

כותב על כך הגאון רבי יהונתן אייבשיץ זצ"ל (בספרו יערות דבש ח"א - דרוש עד): רואים 
מגמרא זו, כי לב לרגוז ולכעוס, מיוחד הוא למקום כזה שהוא חוץ לארץ ולא לארץ ישראל. 
ומדוע? משום שבמקום של קדושה אין רוגז וכעס, ורק במקום ששורה שם הטומאה שם שייך 

רוגז.

וכמו שנאמר על פמליא של מעלה: כולם אהובים כולם ברורים, אין ביניהם שנאה ותחרות, 
כן למטה במקום קדוש אין כעס. הוא שאמרו חז"ל: "לב רגז בבבל כתיב", כי שם אין קדושה 
כל כך, ולכן השיבו עולא: "האי שעתא לא קעברו הירדן". ופירש הר"ן, כי הרבה קדושות לא 

נתקדשו במקום זה, ולפי מיעוט הקדושה, מתרבה הכעס.

אמרו חז"ל (תענית ד): "כל תלמיד חכם שאינו קשה כברזל אינו תלמיד חכם... ואפילו הכי 
מיבעי ליה לאיניש למילף נפשיה בניחותא שנאמר "והסר כעס מלבך".

ביאר כ"ק האדמו"ר מגור בעל האמרי אמת בדרך צחות: "אפילו הכי" - אפילו שכך הוא דרך 
התלמידי חכמים [לרתוח בתורתם ולהיות קשים] - "מבעי ליה לאיניש למילף נפשיה בניחותא" 

- צריך אדם ללמד עצמו לא לכעוס, אף אם בעקבות זה לא יקרא תלמיד חכם...

שלא להשתמש ולהנות מממון שאינו 
שלו!

נלמד מהפסוק: "וילקט יוסף את כל הכסף" (פרק מז-יב)
הכסף  כל  את  שהביא  אמונים  איש  [יוסף]  "שהיה  הרמב"ן:  וכתב 
בית פרעה ולא עשה לעצמו אוצרות כסף... אבל נתן למלך הבוטח בו 
כל הכסף. וקנה לו האדמה... ומצא בזה גם חן בעיני העם, כי ה' הוא 

המצליח את  יראיו".

על הפסוק "איש אמונות רב ברכות" (משלי כח) דרשו חז"ל: כל מי 
שהוא נאמן, הקב"ה מביא ברכות על  ידיו. ומי שאינו נאמן, עליו 
נאמר "ואף להעשיר לא ינקה" (מד"ר שמות נא-א). כיוצא בזה נאמר: 

ברכת ה' היא תעשיר ולא יוסיף עצב עמה" (משלי י) ופירש החפץ חיים: 
אם רכושו בא מיגיע כפיו, כפי שבירכו ה', ולא מגזל ומרמה" היא 
תעשיר". "ולא יוסיף עצה עצב" - שמקבל נחת רוח מעושרו ולא עצב 

וצרות מעושרו.

אמרו חז"ל בגמרא (תענית ז:): אין הגשמים נעצרים אלא בעון גזל 
שנאמר "על כפים כסה אור" מאי תקנתיה? ירבה בתפלה! שנאמר 

"ויצו עליה במפגיע".

ולכאורה תמוה: אם מוכתם הוא בעון גזל מה תועיל לו תפלתו, הלא 
תפלתו אינה נענית כפי שאמרו חז"ל (במדרש): מנין שכל מי שהגזל בידו 
תפלתו עכורה? שנאמר (ישעיה א) "ובפרישכם כפיכם אעלים עיני מכם 

גם כי תרבו תפלה אינני שומע". מפני מה? ש"ידכם דמים מלאו"?!

אלא כוונת חז"ל על תקנת הציבור, שהציבור ירבה בתפלה. שכן 
שירבה  היא  לכך  ותקנתו  הציבור.  כל  סובל  יחידים  של  גזל  בעון 

בתפלה, שלא יסבול בעון הגזלן.



ידידים יקרים!

המאמר הבא נכתב בעקבות מכתב שהגיע למערכת, מבן תורה 
וותיק.

במכתב הוא מתנה את צערו, במילים פשוטות וישירות.

כאשר סיימתי לקרוא את הדברים לא ידעתי מה עלי לעשות:

לצעוק מכאב?

לזעוק מכעס?

או שמא בכלל... לצחוק על המצב המטופש בו אנו נמצאים!

כאובה ממה שהוא מתאר, שהרי  מה שברור שהשכינה מאוד 
'עִ-מ-ו אנכי בצרה' כתיב, והיא חולקת בעצמה את הצער עם כל 

יהודי.

אז מה ומי יכולים לשנות את המצב?

רבותי, לא נסתכל ימינה ולא נפזול שמאלה. מי שצריך, ויכול, 
וחייב לתקן את המצב זה אני ואתה! לא 'הם' - אלא 'אנחנו'! 
נוכל לתקנו אם נתעורר מהאדישות והעצלות. (בזאת תבחנו אם 

לאחר קריאת המאמר תתקשרו למכון אהבת אמת 02-5671812)

* * *

נפתח תחילה במכתב:

"לכבוד המערכת החשובה.

"ראיתי שבסוף העלון ישנה שורה בה מתבקשים קוראים לשלוח 
סיפורים אישיים - אז הנה הסיפור שלי.

מאורעות  ואשר מתארים  שמגיעים,  הסיפורים  בשונה משאר 
משמחים ומרניני לב, הפעם מתייחס הכותב למשהו הפוך. לא 
היינו מצטטים אותו אלמלא סברנו שיש בכוח הציבור לשנות 
את המצב לטובה. הלוואי שיהיה לנו חלק בזה והיה זה שכרנו. 

כעת נשוב ללשון המכתב:

"אני כאדם קרוב לחמישים שנה, קורא את הסיפור של הרב 
וינברג על הג'ינג'י  ופשוט בא לי לבכות. מזה כשלושים שנה 
שאני לומד במקום חשוב, וזוכה לשמוע בכל יום פעמים רבות 

ימָני"... את המילה הכל כך פוגעת "פרענק" או לחילופין "תֵּ

שנים  במשך  ומלמדים.  נכבדים  מאנשים  גם  זאת  שומע  "אני 
ארוכות זה שבר אותי והפריע לי בעלייה הרוחנית - בראותי אנשים 
נכבדים מתבטאים כך עשרות פעמים... אני חושב שזה ביטוי הרבה 
יותר חמור מג'ינג'י שאודותיו עוד ניתן להתווכח: הרי יש אנשים 

שאוהבים את הצבע הזה! ואחרים סתם מתכוונים לצחוק.

"אז אם הג'ינג'י נפגע מזה - שלא בצדק. במקרה שלנו תחושת 
הפגיעה צודקת. כי כשאומרים לאדם - עם כל הגֶעשמַאק - "יַא 
פרענק", הרי באים להמעיט מערכו ומערך כל משפחתו, לומר 

שהוא והם סוג ב'!

הזה  הנוהג  את  למדו  קטנים  שילדים  לראות  כואב  "ביותר 
מהורים חשובים, עד כדי כך שילד קטן יכול לכנות אותי המבוגר 

בכינוי זה!

לכם  יספרו  ושלא  זו,  מפגיעה  סובלים  אלפים  "רבותי, 

סיפורים שלא נפגעים מזה - די בכך שכוונת הפוגע לפגוע... 
לדאבוננו השתרשת כזו תאווה להשתמש בכינוי הזה - ומי יודע 

אם לא זה מה שמעכב את הגאולה- - -"

זה  כינוי  של  מקורו  כי  אגב,  לדעת,  כדאי  המערכת:  [הערת 
אינו מצדיק כל כך את העלבון ממנו. בזמן שארץ ישראל הייתה 
המנדט  בשליטת  המזרח  ארצות  היו  הבריטי  המנדט  בשליטת 
הצרפתי. צרפת בלועזית-פראנק ומי שעלה אז, מארצות המזרח 
ואגב:  פראנק).  המטבע  שם  היה  גם  (וכך  צרפתי-פרענקי  כונה 
בדיוק בימי החנוכה למדו רבים את ההלכה בשו"ע (תרע"ה-א) 
שאדם המחזיק בידו מנורה, לא יצא ידי חובה. מוסיף הפר"ח 
(שם): בחנוכיות הנוהגות בערי 'פראנקיה' (צרפת או ספרד) בתבנית 

וכו' כן יוצא ידי חובה].

* * *

ואם תאמר: מה אפשר לעשות? או: מה מוטל עלינו לעשות?

הנה תוכנית פעולה בשלושה שלבים:

א) ראש לכל יש להקפיד לדבר בבית בלשון נקיה. שיהיה ברור: 
קשה לדרוש מילד ששומע בבית כינויי גנאי להימנע מכך!

ב) לקבוע לימוד יומי בחוברת 'אדני הבית', ולהפנים ברצינות 
את תכניו.

של  החינוך  שבמוסדות  ופשרות  ויתורים  שום  ללא  ג) לפעול 
ילדיכם ישלבו את חוברות הלימוד בעניינים שבין אדם לחברו, 
לוותר  שניתן  דבר  ולא  הלימודים,  ממערכת  קבוע  וחלק  בתוך 
או לסרב בו. כשחז"ל קבעו ש"דרך ארץ קדמה לתורה" ובפרט 
שצריך  דבר  שזה  הרי  לחברו,  אדם  שבין  בתחום  ירוד  שהדור 
לרַצות את  מעוניינים  נשכח שהמוסדות  בל  א'.  מכיתה  ללמוד 
ציבור ההורים היקר, וכאשר תגיע דרישה זו מצד ההורים אין 

מוסד שיסרב לכך.

כאשר רבבות ילדי ישראל ילמדו את הנושאים הללו בקביעות, 
מלט מפיו מילת גנאי על  כל אחד מהם יחשוב פעמיים לפני שתִּ

יהודי, ובזמן קצר כל החברה תשתנה לגמרי.

אלה שלושת הדברים שיש לעשות, אבל דבר אחד אל תעשו:

אל תתעלמו מכאבם של יהודים רבים, אל תתנו לעצמכם מנוח 
בעניינים  ברוכה  מהפכה  לחולל  נצליח  משותפים  שבכוחות  עד 

שבין אדם לחברו!

מי שמחפש זכויות יש זכויות, יש כאן הרבה מה לתקן.

הכנסת החוברות למוסדות הלימוד, זה רק התחלה.

החינוכית  במערכת  ההחלטות  למקבלי  מכתבים  לכתוב  נא 
החרדי  הציבור  לנציגי  ואף  בנט,  נפתלי  החינוך  שר  כדוגמת 
בממשלה, ר' מאיר פרוש, ר' משה גפני, ר' אריה דרעי, ר' אורי 
שכל  היא  המטרה  מוזס.  מנחם  ור'  אייכלר,  ישראל  ר'  מקלב, 
חייבים  דתיים  שלא  ואפילו  דתי  בנות,  או  בנים  יסודי  מוסד 

ללמוד את הנושא במערכת.

עלינו  מאחריות,  תתעלמו  אל  התעוררו,  אנא  יקרים,  יהודים 
לפעול בנחישות עד להצלחה ובע"ה נראה נחת.

היית מעורב בסיפור שקשור לבין אדם לחבירו? שמעת ממקור ראשון?

ahavemet@012.net.il :ספר לנו עכשיו! פקס: 077-7671812 דוא"ל


